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   محمدصادقي
ش�هريار بحراني، كارگردان سرش�ناس س�ينماي ديني، 
از تحريم فيلم هاي ديني س�ينماي ديني اي�ران در خارج 
از كش�ور ب�ا توطئ�ه صهيونيس�م بين الملل�ي خب�ر داد. 
بحراني ك��ه در برنامه تلويزيوني »چهل چراغ« حاضر ش��ده بود، 
به تش��ريح برخي از توطئه هاي صهیونیس��ت ها علیه فیلم هاي 
ديني س��ینماي ايران پرداخت. عدم توفیق تولیدات س��ینماي 
ديني كشورمان در خارج از كشور، درست در زماني كه فیلم هاي 
اجتماعي و حتي سیاه نما با اس��تقبال خوب فستیوال هاي فیلم 
روبه رو مي شوند، مسئله اي شك برانگیز بود. به خصوص اينكه آثار 
سینماي ديني كشورمان از نظر كیفیت ساخت، از جمله تولیدات 
شاخص سینمايي به شمار مي روند. ش��هريار بحراني، كارگردان 
آثاري چون »مريم مقدس« و »ملك س��لیمان« معتقد اس��ت، 
بي توجهي به فیلم هاي سینماي ديني ايران ناشي از يك توطئه 
صهیونیس��تي اس��ت. اين كارگردان گفت: »در جهان سینماي 
ايران را با آثار ديني و انس��اني و معنوي مي شناسند و از سینماي 
ايران همیش��ه چنین انتظاري دارند، چون خودش��ان سینماي 
سرگرم كننده دارند و آنچه تش��نه اش هستند، فیلم هاي معنوي 
است. در داخل كشور هم شاهد بوديم كه اين فیلم ها تأثیرات خوبي 
در روحیه و رفتار مردم داشته است. با وجود اينكه فیلم هاي ديني 
كمي ساخته ايم، اما همین ها تأثیر گذاشتند. « شهريار بحراني با 
اشاره به اينكه بودجه لازم براي ساخت قسمت هاي بعدي »ملك 
سلیمان« فراهم نش��د، از اقدامات برنامه ريزي شده صهیونیسم 
جهاني براي عدم نمايش بین المللي فیلم ديني »ملك سلیمان« 

گفت: »در آن زمان با 60 سینما در كشورهاي خاورمیانه و تركیه 
براي نمايش فیلم قرارداد بسته ش��د، اما مصادف شد با مصاحبه 
رئیس كمپاني يونیورسال در الجزيره كه عنوان كرد از نظر ما فیلم 
»ملك سلیمان« غیرقابل پخش اس��ت و قراردادها هم به تدريج 
فسخ شد! به هر حال اين فیلم ضد سیاست هاي صهیونیسم جهاني 
است. چهره اي كه ما براساس قرآن از پیامبر معصوم نشان داديم با 
آن چیزي كه آنها تبلیغش را مي كنند، خیلي فرق دارد. از اين نظر 
بعضي از فیلم هاي ديني ما در خارج از كشور كاملًا تحريم هستند، 

همین طور كه »مريم مقدس« و »ملك سلیمان« تحريم شد.«
شهريار بحراني با اشاره به آثار قهرمان پرور هالیوود كه به فجايع 
بشري مي پردازند، عنوان داش��ت: »در آثار فاجعه آمیز هالیوود 
هیچ وقت شاهد اين نیستیم كه شخصیت ها به خدا پناه ببرند 
در صورتي كه به طور فطري انس��ان طوري ساخته شده كه در 
وقت گرفتاري، خدا را ياد مي كند، اما س��ینماي جهان س��راغ 

نتیجه گیري و تحلیل خدايي نمي رود.«

افشاگري كارگردان »مريم مقدس«

فيلم هاي ديني ما در خارج از كشور تحريم است

محمدصادق عابدینی     دیده بان 

اولتيماتوم به تبريز 2018
ش��هر تبريز از ابتداي س��ال 2018 
میلادي يعني حدود دو ماه ديگر به 
عنوان پايتخت گردش��گري جهان 
اسلام معرفي خواهد ش��د، اما انگار 
هنوز در فاصله اندك باقي مانده تا اين 
رخداد بین المللي، مسئولان محلي و 
استاني و حتي مديران مرتبط با اين 
طرح در سطح ملي، هنوز نتوانس��ته اند كارهاي مربوط به انجام 
پروژه »تبريز 2018« را به خوبي انجام دهند، به همین خاطر است 
كه مونسان، رئیس سازمان میراث فرهنگي، روز گذشته اولتیماتوم 
يك هفته اي به دستگاه هاي مرتبط داد تا برنامه هاي خود را براي 

»تبريز 2018« به سازمان میراث فرهنگي اعلام كنند. 
مونسان كه در جلسه ستاد ملي سیاس��تگذاري »تبريز2018« 
صحبت مي كرد، گفت: هنوز رويداد »تبري��ز 2018« به  خوبي 
تشخیص داده نشده است، بايد برنامه هايي ارائه كنیم كه عملي 
شود. بايد اقدامات عملي را برنامه ريزي كنیم كه يكي از مهم ترين 
آنها توسعه زيرساخت ها اس��ت، البته مهم تر از آن رشد فرهنگ 
عمومي و برنامه ريزي رويدادها اس��ت. خوب اس��ت كه تبريز به 
واسطه اين رويداد به عنوان شهر منتخب گردشگر معرفي شود. 
بايد فرهنگ عمومي و فضاهاي ش��هري ارتقا پی��دا كند. رئیس 
سازمان میراث فرهنگي در تش��ريح برخي از طرح هاي معاونت 
گردشگري براي »تبريز 2018« بیان كرد: تقويت پلیس گردشگر، 
توسعه حمل و نقل شهري براي معرفي »تبريز2018«، استفاده 
از لوگوي »تبريز2018« در بسته بندي محصولات تولیدشده در 
تبريز، استفاده از استیكرهايي بر بدنه اتوبوس ها و تاكسي ها كه 
معرف »تبريز2018« باشد، از جمله اقدامات كوتاه مدتي است كه 

مي تواند اين رويداد را هر چه بهتر معرفي كند. 
      

جشنواره فيلم فجر نيازمند بازنگري است 
ناصر شفق، تهیه كننده سینما معتقد 
اس��ت جش��نواره فیلم فجر بايد بر 
اساس نیازهاي روز جامعه بازتعريف 
شود و سیاست هاي جديدي را اتخاذ 
كند. با نزديك ش��دن ب��ه آغار روند 
اجرايي سي و شش��مین جشنواره 
فیلم فجر، انتقاد ها از شیوه برگزاري 
اين جشنواره افزايش يافته است. شفق از مديران سابق سینمايي 
و تهیه كننده سینما نیز مي گويد فجر نیازمند باز تعريف است. اين 
تهیه كننده مي گويد: معتقدم سینما در ادوار مختلف همواره نیاز 
با تغییر و پوست اندازي دارد، به اين معني كه يك زماني با توجه 
به میزان تعداد تولید اثر در يك ژانر، يك بخشي از سینما مورد 
توجه قرار مي گرفت و با توجه به تغییر زمان و رويه سینما نیز بايد 

در برگزاري مراسم خود تغییراتي را اعمال كند. 
وي مي افزايد: اكنون جشن هاي سینمايي مثل اسكار پس از آنكه 
فیلم ها نمايش و چرخه اقتصادشان كامل  ش��د، آنها را  بررسي 
مي كند و جايزه مي دهد و جش��نوار ه هايي مانند فجر نیز آنقدر 
اعتبار دارند كه فیلم ها براي نخس��تین بار در آنجا نمايش داده 
شوند، اما جشنواره فجر در واقع به نوعي مستقیم اقتصاد سینما 
را نشانه گرفته است. شفق تأكید مي كند: با اين شكل برگزاري 
جش��نواره فیلم فجر آثار در زمان نمايش عمومي مورد قضاوت 
رس��انه ها قرار گرفته اند و مزه و طعم اين فیلم ها به نوعي توسط 

رسانه ها به مردم منتقل شده است. 
      

دستور وزير ارشاد در مورد محل نمايشگاه كتاب
 با پايان يافتن مهلت وزير ارشاد به 
مديران »شهرآفتاب« در آماده سازي 
اين مجموعه برای میزباني نمايشگاه 
كت��اب ته��ران و برآورده ك��ردن 
انتظارات وزارت ارش��اد و ناشران، 
امیرمس��عود ش��هرام نیا، قائم مقام 
نمايشگاه كتاب تهران درباره محل 
برگزاري دوره آتي نمايش��گاه كتاب تهران گفت: دستور دكتر 
صالحي به ما اين بوده اس��ت ك��ه ما همزمان هر س��ه مجموعه 
نمايشگاهي موجود در تهران )ش��هر آفتاب، مصلي و مجموعه 
نمايشگاهي سئول( را براي میزباني از دوره آتي نمايشگاه كتاب، 
مورد بررسي قرار دهیم و اين سه گزينه را همزمان پیگیري كنیم 
كه همین اتفاق هم افتاده است. در مورد مصلي، با دوستان اين 
مجموعه در تعامل هستیم و طبیعتاً اطلاعات جديدي درباره آن 
نیاز نداريم، ضمن اينكه مس��ئولان مصلي آمادگي كامل و بلكه 
استقبال خود را براي میزباني مجدد از نمايشگاه كتاب تهران، در 
صورت اتخاذ چنین تصمیمي از سوي ما اعلام كرده اند. شهرام نیا 
البته مش��كلات متعدد مجموعه نمايشگاهي س��ئول را مطرح 
مي كند كه محدوديت هاي زيادي را براي میزباني نمايشگاه دارد 
و از طرف ديگر هنوز شانس »ش��هر آفتاب« را براي میزباني رد 
نمي كند و اين شانس را مشروط به برآورده شدن خواسته هايي 
مانند 10 سالن ديگر است. شهرام نیا تصمیم گیري براي انتخاب 
محل نمايش��گاه س��ي و يكم كتاب ته��ران را به رأي ش��وراي 

سیاستگذاري نمايشگاه موكول كرد.

     محمدصادق عابديني
پويش »روشنا« از جمله پويش هاي فعال در 
حوزه كتابخواني است كه امسال نهمين دوره 
آن با محوريت كتاب»آيينه تمام نما« نوشته 
»آيت الله حائري ش�يرازي« برگزار مي شود، 
اين پويش مردمي توانسته از شيوه اي جالب 
براي تش�ويق به مطالع�ه كتاب و تش�ويق 
ديگران به كتابخواني اس�تفاده كند. محمد 
شفيعي، مسئول پويش »روشنا« در گفت و گو 
با »جوان« توضيحات بيشتري درباره ماهيت 
و نحوه فعاليت »روش�نا« ارائه كرده اس�ت. 
روشنا چه تفاوتي با ديگر كمپين هاي 

مسابقه اي كتابخواني دارد؟
»روشنا« مثل باقي پويش ها و مسابقات كتابخواني 
در راه ترويج فرهنگ مطالعه و كتابخواني فعالیت 
مي كند و وجه تش��ابهش با باقي پويش ها همین 
است، اما »روشنا« اهداف و برنامه هاي خاصي دارد 
كه آن را از ساير پويش ها متمايز مي كند. يكي از اين 
اهداف، برگزاري منظم ادوار پويش اس��ت كه طي 
چهار سال گذشته تلاش شده هر شش ماه يك دوره 
برگزاري پويش داشته باشیم و فاصله اي میان ادوار 
وجود نداشته باشد. مهم ترين وجه تمايز »روشنا« 
نیز مردمي بودن آن است. ما هیچ بودجه اي از دولت 

يا ديگر نهاد ها دريافت نمي كنیم. 
هزينه هاي »روش�نا« چط�ور تأمين 

مي شود؟
روشنا متشكل از شش مركز است كه در كار نشر و 
پخش كتاب فعال هستند:  مؤسسه شهید كاظمي، 
كتابس��تان معرفت، پاتوق كتاب، به نشر، بوستان 
فدك و كتاب فردا. به غیر از »به نشر« باقي مؤسسات 
متعلق به بخش خصوصي است. هزينه هاي پويش از 

فروش كتاب ها تأمین مي شود. 
»روش�نا« در اجرا هم روش تبليغاتي 
خاصي را ب�راي معرفي كتاب در پيش 

گرفته است، درباره آن توضيح دهيد.
نكته مهمي كه در روشنا به آن رسیديم، اين بود 
كه به جاي اينكه مخاطب را به اين سمت ببريم كه 
سؤالي از متن كتاب پرسیده شود و خواننده كتاب 
پاسخ را در متن جست وجو كند، كاري كنیم كه 
مخاطبان خودش��ان كتاب را به ديگران معرفي 
كنند. هفته آين��ده نیز 100 نف��ري كه بهترين 
معرفي كتاب را به ديگران داشته اند يا براي معرفي 
كتاب در شبكه هاي اجتماعي يادداشت ترويجي 
نوشته و در صفحات اجتماعي شان منتشر كرده اند، 

معرفي و جوايزي اهدا مي كنیم. 
شيوه معرفي مردمي در »روشنا« به 

چه نحوي است؟
تعداد زيادي از افرادي كه در پويش شركت كرده اند، 

كتاب ها را به مساجد، مدارس و میان خانواده هايشان 
برده اند يا به صورت حض��وري براي ديگران معرفي 
كرده اند، بعد از كارش��ان گزارش مكتوب به همراه 
تصوير ب��راي ما مي فرس��تند.در اين می��ان افرادي 
هستند كه كتاب را در مهماني هاي خانوادگي شان 
معرفي كرده اند.حتي نمونه جالب��ي داريم كه يك 
مربي عقیدتي- سیاس��ي در پادگان آموزشي براي 
سربازها كتاب را معرفي كرده است يا شخصي بوده كه 
در نماز جمعه شهرشان كتاب را برده و معرفي كرده و 

حتي به امام جمعه شهر نیز كتاب هديه داده است. 
به داشتن اهداف خاص اشاره كرديد، 

درباره آنها بيشتر توضيح دهيد.
سعي ما اين اس��ت كه مردم را نس��بت به كتاب 
حساس كنیم، به نحوي كه هر كسي در هر جايي 
كه هس��ت به عنوان بازوي اجرايي فرهنگي در 
كش��ور فعالیت و ديگ��ران را به خوان��دن كتاب 
تشويق كند. همان دوست عزيزي كه در پادگان 
آموزشي كتاب ها را چهره به چهره معرفي مي كرد، 
به ما گفت وقتي كتاب»آن بیس��ت و س��ه نفر« 
را به س��ربازها معرفي مي ك��ردم و آن را مطالعه 
مي كردند، آنها مي گفتند اگر چند س��ال زودتر 
اين كتاب را خوانده بودند، مسیر زندگي شان به 
طور كلي تغییر پیدا مي كرد. البته خاصیت تمامي 
كتاب هايي كه در حوزه ادبیات پايداري نوش��ته 
شده، همین است. برخي از فعالیت هاي مردمي 
در معرفي كتاب هاي پويش آنقدر جذاب است كه 

مي شود از آنها فیلم مستند ساخت. 
معرفي چهره به چهره كتاب شايد از 
نظر روش اجرا سابقه طولاني داشته 
باشد، اما سبك اجرايي در »روشنا« 
در ميان روش هاي مرسوم جالب توجه 

است!
معرفي مردمي براي پويش هم بار تبلیغاتي دارد 
و بخشي از برنامه هاي تبلیغاتي و آگاهي رساني 
پويش از همین روش مردمي انجام مي ش��ود. ما 
براي فع��الان فرهنگي كه در اين كار مش��اركت 

كنند نیز جوايز جداگانه اي در نظر گرفته ايم. 
كتاب هاي حاضر در پويش »روشنا«، 

چطور انتخاب مي شود؟ 
 ش��ورايي در »روش��نا« داريم كه متش��كل از 
همان مراكز پخش اس��ت، در اين ش��ورا براي 
انتخاب كت��اب تصمیم گیري مي ش��ود، در هر 
دوره علاوه بر ش��ورا، از بچه هاي فعال در حوزه 
نشر، كتابفروشي ها، پخش كننده ها و خبرنگاران 
حوزه كتاب نیز مشورت گرفته ش��ده است. در 
ضمن رويكرد »روشنا« اين است كه هر سال به 
مناس��بت ماه هاي محرم و صفر، كتابي مناسب 
اين ايام معرفي شود. براي نمونه سال 93 كتاب 

»زندگي حسیني« حجت الاسلام زائري و سال 
94 كتاب »نامیرا« و س��ال گذش��ته »رحمت 
واسعه« آيت الله بهجت، »سقاي آب و ادب« سید 
مهدي شجاعي و »بچه هاي عاشورا« انتخاب شد. 
امسال نیز كتاب » آيینه تمام نما « آيت الله حائري 
شیرازي را انتخاب كرده ايم. براي ديگر ادوار نیز 
تلاش ش��ده از كتاب هاي حوزه دفاع مقدس و 
جبهه فرهنگي انقلاب، كتاب معرفي شود. مانند 
كتاب »تاريخ مس��تطاب امري��كا« و »بچرخ تا 
بچرخیم«. در هر دوره بین 30 تا 40 عنوان كتاب 
پیشنهاد شده است و در نهايت به يك يا دو كتاب 
رسیده ايم. اين كار نیز براي آن بود كه برخي از 
كتاب ها نقش مكمل هم را دارن��د؛ براي نمونه 
كتاب »ملاصالح« به نوعي مكمل و عمق دهنده 

به كتاب »آن بیست و سه نفر« است. 
چرا در »روشنا« روي معرفي كتاب هاي 
چاپ اول، مانن�د آنچه ديگر پويش ها 

دنبال مي كنند، زياد تمركز نداريد؟
دلیل اين كار ابتدا مخاطبان غالب در »روش��نا« 
است كه معمولاً جزو خوانندگان حرفه اي كتاب 
نیس��تند و خودمان نیز مي خواهیم در »روشنا« 
كتاب را ب��ه دس��ت غیر حرفه اي ها برس��انیم تا 
كتابخواني رش��د پیدا كن��د، اما كت��اب » آيینه 
تمام نما« كتاب چاپ اول است و »رحمت واسعه« 
نیزچاپ سوم بود. تنها كتابي كه در اين بین چاپش 

بیش از چاپ هاي اول بود، »نامیرا« بود. 
استقبال از كتاب هاي »روشنا« به چه 

نحوي بوده است؟
بیشترين میزان استقبال از همان كتاب »نامیرا« 
بود كه به رك��ورد 138 هزار جلد رس��یديم. در 
ديگر كتاب ها هم به طور متوسط 20 هزار جلد 

بوده است. 
بهتر نيست به جاي اينكه هر سال فقط 
دوبار پويش »روشنا« اجرا شود، تعداد 

ادوار سالانه را بيشتر كنيد؟
مانع اصلي مسئله مالي است. ما به معناي واقعي 
كلمه خودگردانیم و براي مباحثي چون تبلیغات 
و جوايز، از جاي��ي كمك و سوبس��ید دريافت 
نمي كنیم. همه هزينه ها از طريق درآمد ناشي 
از فروش كتاب ها اس��ت. فراين��د تهیه، توزيع، 
فروش و بازگشت درآمد ناش��ي از آن، چند ماه 
طول مي كش��د براي همین عملًا امكان اينكه 
بیشتر از دوبار اجرا داشته باشیم، میسر نیست. 
از ط��رف ديگر، يك كت��اب از زم��ان معرفي يا 
رونمايي تا اينكه در بازار توزيع شود و جا بیفتد، 
چند ماه طول مي كشد؛ مانند كتاب »ملاصالح« 
كه ارديبهشت رونمايي و در هفته دفاع مقدس 

توزيع آن آغاز شد.

گفت و گوي »جوان« با مسئول پويش كتابخواني »روشنا« 

كتاب به ديگران معرفي كنيد و جايزه  بگيريد

حكمت 160

كس��ى كه راز خود را بپوش��اند، 

هم��واره اختی��ار آن به دس��ت 

اوست.

    وحيد مهري
مدير شبكه قرآن در نشستي، جزئيات طرح »سيماي اربعين« 
و ويژه برنامه هاي اين شبكه را همزمان با اربعين تشريح كرد. 
محمدحسین محمدزاده، مدير شبكه قرآن و دبیر شوراي معارف 
سیما روز گذشته در يك نشست خبري درباره طرح »سیماي 
اربعین« گفت: با توجه ب��ه نزديك بودن اجتماع میلیوني براي 
حضور در اربعین سیدالشهدا در كربلا، طرحي را آغاز مي كنیم 
كه در آن به مسائلي از جمله عمق بخشي به شناخت مخاطبان، 
فلسفه زيارت و عزاداري امام حس��ین)ع( و مسائل تدويني در 
اين حوزه مي پردازيم. مدير ش��بكه قرآن بیان كرد: بسیاري از 
مخاطبان تمايل دارند كه از پنجره رسانه و سیما خود را همراه 
و هم نفس با اين اجتماع احس��اس كنند ك��ه به همین منظور 
بسیاري از برنامه هاي رس��انه اي ما نیاز و علاقه مندي مخاطب 
را در نظر گرفته است و با توجه به اين نیاز با يك مقدمه زماني 
10 روزه از دوش��نبه آينده 10 صفر، فض��اي تلويزيون را براي 

اين رويداد آماده و طرح »س��یماي اربعین« را در شبكه قرآن 
اجرا مي كنیم. در اين طرح از س��اعت 6 صبح تا ساعت 23 در 

بخش هاي مختلف شبكه برنامه هايي را در نظر گرفته ايم. 
وي با اشاره به ديگر برنامه هاي ش��بكه بعد از اين ايام يادآور 
ش��د: »تلاوت« در 30 برنامه ت��دارك ديده شده اس��ت كه 
محتواي آن درباره تحلیل مباحث فن��ي و معرفتي در حوزه 
تلاوت قرآن كريم با حضور كارشناسان و قاريان ممتاز كشور 
است. همچنین برنامه »نگین تلاوت« تلاوت هايي است كه 
براي اولین بار از تلويزيون پخش خواهد ش��د. ما 100 قطعه 
تلاوت براي گروه هاي كودك و نوجوان ش��بكه هاي كودك، 
امید و شبكه 2 در نظر گرفته ايم كه توسط قاريان كشور تولید 

مي شود و در اختیار اين شبكه ها قرار خواهد گرفت. 
مدير ش��بكه قرآن به برنامه »نوگلان قرآني« اشاره و عنوان 
كرد: در اين برنامه كه به ص��ورت تركیبي براي اولین بار روي 
آنتن مي رود، انیمیش��ن قصه هاي قرآني كه تولید مركز صبا 
است، پخش مي ش��ود. برنامه »رايحه« نیز درباره مستندي 
اس��ت كه هر بار به يك نوجوان موفق مي پردازد. همچنین ما 
»نیمرخ« قرآني را با حال و هواي برنامه نوستالژيك »نیمرخ« 
در 60 قسمت در دس��ت تولید داريم كه از ابتداي ربیع الاول 
پخش مي شود. وي در سخنانش به جشنواره فیلم هاي كوتاه 
114 ثانیه اي اشاره و بیان كرد: درصدد برگزاري اين جشنواره 
نیز هستیم و قرار است در آينده نزديك يك سريال فاخر براي 
اولین بار از اين ش��بكه آماده پخش ش��ود كه جزئیات آن در 

آستانه پخش اعلام مي شود.

در آستانه اربعين حسيني

 كوروش زارعی: »جايزه نوبل« »سيماي اربعين« آغاز به كار كرد
بازی صهيونيست   ها و قدرت طلبان جهان است

م�دير م�ركز هن�رهای نم�ايش�ی حوزه هنری در ح�اش�يه نم�ايشگاه عكس 
»مرز تنه�اي�ی« كه ب�ه م��رور اتف�اق�ات ميانم�ار م�ی پ�ردازد، از ب�رندگان 
ج�اي�زه نوب��ل و سي�اس�ت های اي�ن س�ازم�ان ب�ه ش�دت انتق��اد ك��رد. 
كوروش زارعى گفت: كس��انى كه ادعای آزادی خواهى و عدالت طلبى دارند و ديگران را 
متهم به تروريست بودن مى كنند؛ اكنون مى بینیم كه خودشان از همه تروريست تر و ناقض 
حقوق بشر هستند و به فجايع بشری در دنیا دامن مى زنند؛ جای تأسف است كه چنین 
كسانى اين فاجعه را در میانمار رقم زدند و چه بلا  هايى بر سر مردم مظلوم میانمار آوردند. 
زارعى با بیان اينكه هنرمندان متعهد داخلى و خارج��ى بايد به چنین اتفاقاتى واكنش 
نشان دهند، گفت: هرچند اين واكنش  ها برای آن جنايتكاران بشری اهمیتى نداشته اما 

همین كه اعتراض ما به گوش مردم دنیا برسد شايد در آينده نتايجى را حاصل كند. 
وی يادآور شد: فاجعه بارتر از اين جنايات آن است كه به كسى كه در رأس اين رژيم جنايتكار 
است نشان انسان دوستى نوبل را بدهند و اين مسئله نشان دهنده اين حقیقت است كه تمام 
اين جريانات، تشريفاتى و بازی با كلمات اس��ت؛ اينها بازی  هايى است كه صهیونیست  ها 
و قدرت طلبان جهان به راه مى اندازند تا برای خودش��ان يك لباس زيبا بدوزند اما ديری 
نخواهد پايید كه مردم آزاديخواه جهان متوجه مى شوند آنها چه جنايتكاران پست و رذلى 
هستند و چه بلا  هايى بر سر جامعه بشريت مى آورند و چه نسل كشى   هايى را در دنیا به راه 
مى اندازند؛ در سوريه، يمن، بحرين، فلسطین، بوسنى و هرزگوين. اينها حتى به خودشان 
هم رحم نمى كنند و اگر لازم باش��د برای تأمین منافعشان به ملت خودشان نیز خیانت و 
جنايت مى كنند. اينها كسانى هستند كه فقط به جايگاه بین المللى خودشان فكر مى كنند 
و برای رسیدن به اهدافشان دست به هر جنايتى مى زنند و اين دون از شأن انسانیت است و 

حیف از اسم انسان كه بر چنین كسانى گذاشته شود.

   جواد  محرمی
»خ�واب  مس�تند  كارگ�ردان  كريم�ي،  محم�ود 
ابراهيم «اس�ت، او از س�ال 78 مستندس�ازي را آغاز 
كرده و چند مس�تند ب�ا مضامين صنعت�ي و اجتماعي 
در كارنام�ه دارد. او در گف�ت و گوي�ي ك�ه پيش  روي 
شماس�ت، به س�ؤالات »ج�وان« درب�اره ك�م و كيف 
س�اخت مس�تند »خواب ابراهيم« اش�اره كرده است. 

چه شد كه خواب ابراهيم ساخته شد؟ 
در واقع من قرار بود س��فارش ساخت پش��ت صحنه فیلم 
»چ« را انجام بدهم، اما قبول نكردم چون دوست داشتم كار 
جدي تري دست بگیرم، براي همین سعي كردم دوستان را 
متقاعد كنم تا مستند مس��تقلي درباره پشت صحنه فیلم 
»چ« ساخته شود، فیلم هاي پشت صحنه معمولاً براي آرشیو 
كردن و در حد گرفتن راش ساخته مي شود و در ايران نگاه 
خیلي حرفه اي و جدي به اين نوع فیلم ها وجود ندارد و در 
بهترين حالت همراه نسخه خانگي فیلم اصلي ارائه مي شود، 
ولي به نظرم فیلم »چ« قابلیت اين را داشت كه درباره فیلم 
پش��ت صحنه اش نگاه جدي تري لحاظ ش��ود؛ چراكه ما با 
اثر به اصطلاح فاخري در س��ینماي ايران مواجه بوديم، به 
نظرم فیلم »چ« اين قابلیت را داش��ت كه مستند مستقلي 
درباره اش تولید ش��ود، چون ما با يك اثر بیگ پروداكشن 
مواجه بوديم كه در تاريخ س��ینماي ايران برخي وجوه آن 
بي سابقه بود و تجربه تازه اي محسوب مي شد، ضمن اينكه 
خود ابراهیم حاتمي كیا كارگردان مؤلف و صاحب سبك و 
ديدگاهي در سینماي ايران به ش��مار مي رود و همه اينها 
باعث مي شد ساخت يك اثر مس��تقل درباره پروژه مهمي 
چون فیلم س��ینمايي »چ« معقول به نظر برسد. بنابراين با 

مشورتي كه صورت گرفت با ايده ام موافقت شد. 
ما با يك مستند پرتره مواجهيم؟

بايد بگويم خیر، نمي توان به »خواب ابراهیم« پرتره گفت؛ 
چراكه در واقع ما به رابطه حاتمي كیا با فیلم »چ« و احوالات 
او درباره اين فیلم خاص مي پردازيم و فراتر از اين نرفته ايم، 
اينكه او براي خلق اثرش چ��ه خواب و خیالاتي مي بیند در 
مستند آمده اس��ت، من پیش از آن در دوره ارائه پايان نامه 
دانش��گاه به اين فكر مي ك��ردم كه هنرمند چ��ه احوالاتي 
را طي مي كند تا به خلق اثر برس��د، س��عي كردم حین كار 
بدون اينكه بخواهم با كارگردان رودر رو شوم و با او گفت و 
گويي مستقیم انجام دهم، كار را پیش ببرم، هر چند خود 

حاتمي كیا محور فیلم است، اما دوربین همواره با فاصله او 
را زير نظر دارد و روي اجزايي از حالات و رفتارهاي او تمركز 
دارد كه بتواند شناخت تصويري بهتري از او به مخاطب ارائه 
دهد. در واقع سوژه براي خودم هم جذاب بود، هم فیلم »چ« 
و هم خود ابراهیم حاتمي كیا، چون او را كارگرداني مؤلف و 

تأثیرگذار مي دانم. 
اكران مستند به چه صورت است؟ 

الان در گروه هنر و تجربه در حال اكران است. زمان ساخت 
فیلم هنوز گروه هنر و تجربه ش��كل نگرفته بود، زمان ارائه 
فیلم از آن اس��تقبال كردند، ولي فرآيند آغ��از اكران طول 
كشید، مستند ما همان سال در جشنواره فجر و جشنواره 

سینما حقیقت هم به نمايش درآمد. 
چه ويژگي هايي مي توان براي »خواب ابراهيم« 

برشمرد؟
دوستاني كه فیلم را ديده اند، نظرشان اين است كه »خواب 
ابراهیم« ش��بیه هیچ مس��تندي نیس��ت. مقداري خاص 
ش��ده، گويي نوعي خواب يا رؤياي فیلمساز در رسیدن به 
خلق اثر به نمايش درمي آيد. فیلم در واقع به يك اتمسفر 
مي پردازد، ديالوگ محور يا مونولوگ محور نیس��ت، آدم ها 
كارش��ان را مي كنند، به نظرم پش��ت صحنه از فیلم هاي 
مهم تاريخ سینما اگر حرفه اي س��اخته شود، حتماً جنبه 
آموزش��ي براي دانش��جويان و علاقه مندان سینما خواهد 
داشت، همین كه الان اين فیلم دارد اكران مي شود، موضوع 
مهمي است، مستند »خواب ابراهیم« وقتي قابلیت ارائه به 
جشنواره هاي فیلم را دارد؛ يعني مستند مستقلي است و 
فراتر از يك پشت صحنه معمولي است. »خواب ابراهیم« 
در واقع سندي براي زحماتي اس��ت كه براي تولید و خلق 

فیلم »چ« كشیده شده است.

گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند »خواب ابراهيم«

 »چ« قابليت اين را داشت 
كه سوژه مستند مستقلي باشد

    نمایش


